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Miljö- och hälsoskyddsnämnden PROTOKOLL 8/2015  

  

 

 

   
 

 Tid Tisdagen den 22 september 2015 kl 17.00 – 18.40 
   

 Plats Bolindersalen, Tekniska Nämndhuset 
   

 Justerat Onsdagen den 30 september 2015 

  

 

Katarina Luhr Jonas Naddebo 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Katarina Luhr (MP) ordföranden  

Jonas Naddebo (C) vice ordföranden  

 

Mervi Mäkinen Andersson (S) 

Roger Orwén (MP)  

Rikard Warlenius (V) 

Lars Jilmstad (M)  

Torbjörn Erbe (M) 

Helena Ljungberg (M) 

Joar Forssell (FP) 

 

 
Tjänstgörande ersättare: 

Jonas Svanfeldt (S) för Maria Östberg Svanelind (S) 

Annika Ödebrink (S) för Mattias Vepsä (S) 

Fredrik Pettersson (S) för Måns Lönnroth (S) 

John Myhrman (M) för Christoffer Järkeborn (M) 

 

 
Ersättare: 

Linnéa Joandi (MP) 

Maria Sävström (MP) 

Cecilia Berggren (V) 

Alicja Lindell (M) 

Martin Levanto (M) 

Märta Martin Åkesson (C) 

Ulrika Hoff (KD) 

 

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Gunnar Söderholm, Sara Andersson, Andreas Ek, 

Monika Gerdhem, Örjan Lönngren, Lena Mittal, Eva Sunnerstedt, Maria 

Svanholm, Emily Tjäder, Malin Täppefur och personalföreträdaren Luis 

Lopez. 
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 § 1 
Närvarorätt 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att medge närvarorätt vid 

dagens sammanträde till Sara Andersson, Andreas Ek, Luis Lopez, 

Örjan Lönngren och Eva Sunnerstedt. 

 

 

 § 2 
Val av justerare och tid för justering 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden utser vice ordföranden Jonas 

Naddebo (C) att tillsammans med ordföranden Katarina Luhr (MP) 

justera dagens protokoll.  

 

Justering sker onsdagen den 30 september 2015. 

 

 

 § 3 
Anmälan av föregående protokoll 
 

Protokoll 7/2015 från miljö- och hälsoskyddsnämndens 

sammanträde den 25 augusti 2015 anmäls. 

 

 

 § 4 
Anmälan av inkomna skrivelser till miljö- och 
hälsoskyddsnämnden 
 

Inkomna skrivelser m.m. till miljö- och hälsoskyddsnämnden enligt 

förteckningar från den 11 september och den 22 september 2015 

anmäls. 

 

 

 § 5 
Anmälan av delegationsbeslut fattade inom 
miljöförvaltningen 
 
Beslut  

1  Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner redovisningen av 

delegationsbeslut fattade inom miljöförvaltningen från och 

med den 1 augusti 2015 till och med den 28 augusti 2015.  

 
Handlingar i ärendet  

Lista över delegationsbeslut ur ECOS för delegationsperioden 

2015-08-01 – 2015-08-28. 

 

 



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2015-09-22 
 

 Sida 3 (22) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

 § 6 
Anmälan av protokoll från rådet för 
funktionshinderfrågor 
 

Protokoll 6/2015 från miljö- och hälsoskyddsnämndens och 

fastighetsnämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågors 

sammanträde den 15 juni 2015 anmäls. 

 

 

 § 7 
Tertialrapport 2 2015 för miljö- och hälsoskyddsnämnden 
Dnr 2015-13534 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens förslag till tertialrapport 2 samt överlämna den 

till kommunstyrelsen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden hemställer att 

kommunstyrelsen godkänner förvaltningens förslag till 

omslutningsförändringar med 2,9 mnkr för ökade kostnader 

och intäkter för externt finansierade projekt. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att omedelbart 

justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), 

Mervi Mäkinen Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V) 

enligt följande: 

 

Kommunstyrelsen har i uppdrag att löpande följa utfallet av 

stadens verksamheter. För att kunna fullfölja denna uppgift 

utfärdar stadsledningskontoret anvisningar för nämndernas 
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uppföljning och sammanställer och presenterar dessa ärenden 

till kommunstyrelsen.  

 

För att öka tydligheten för läsare av rapporten (politiker, 

tjänstemän eller medborgare), vill vi inför nästkommande 

rapporteringar att det på ett tydligare sätt framgår vad det är 

som följs upp. Det blir t.ex. något missvisande när det står att 

målet om att Stockholm har ren luft och rent vatten uppfylls 

utan instruktion om att det inte rör den faktiska luften och 

våra faktiska sjöar och vattendrag. Vi anser också att det bör 

framgå hur många indikatorer som måste vara uppfyllda för 

att målet ska anses vara uppfyllt. 

 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Jonas Naddebo (C), 

Lars Jilmstad m.fl. (M) och Joar Forssell (FP) enligt följande: 

 

Det är glädjande att i miljö- och hälsoskyddsnämndens 

tertialrapport 2 kunna läsa att nämnden i stort sett kommer att 

uppnå sina mål. Vi välkomnar även utförliga och rimliga 

redovisningar utifrån de förutsättningar som nämnden getts i 

innevarande budget. Löftet att under hösten 2015 besluta om 

ett nytt miljöprogram ser vi särskilt fram emot. Då 

miljöprogrammet med all sannolikhet även kommer att 

innehålla delar där staden inte har egen rådighet vill vi betona 

vikten av samverkan med externa aktörer. 

 

Rapporterna angående Kemikaliecentrums inledda arbete 

bådar gott för fler giftfria miljöer i Stockholm. Ett arbete som 

alliansen under 2014 kunde sjösätta genom vår satsning på att 

rensa ut alla farliga ämnen i stadens verksamhet. För att klara 

målet om ett giftfritt Stockholm 2030 är det dagliga och 

strukturella arbetet som Kemikaliecentrum bedriver av 

yttersta vikt. Upphandling av ett centralt 

kemikaliehanteringssystem, kemikaliekrav i byggprocesser 

och upphandling, informationsarbete och åtgärder för giftfria 

miljöer i Stockholms förskolor är exempel på viktiga och 

konkreta åtgärder som kan göra skillnad på riktigt. På sikt vill 

vi att Kemikaliecentrum ska gå igenom allt som staden styr 

över gällande gifter och farliga kemikalier. 

 

Gällande Bromma flygplats konstaterar och välkomnar vi att 

miljöförvaltningen avvaktar resultatet av regeringens 

förhandlingsperson innan arbete påbörjas i den av 

kommunfullmäktige beslutade projektgrupp för 

stadsutveckling på Bromma flygplats. Vi ser det dock 

fortfarande som problematiskt att förvaltningen, i detta skede, 

har ålagts att överhuvudtaget lägga ner tid och resurser på en 

projektgrupp som uppenbarligen skulle gå händelserna i 
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förväg. Det är alliansens uppfattning att vänstermajoritetens 

iver att stänga Bromma flygplats inte bör få störa ut annan 

viktig verksamhet som Miljö- och hälsoskyddsnämnden råder 

över. 

 

Färdplanen mot ett fossilbränslefritt Stockholm ska vara 

framtaget under hösten 2015. Vi känner oro för hur 

Stockholm ska klara av att nå detta mål inte minst på grund av 

faktorer som staden inte rår över. Samtidigt anser vi målet 

vara ett viktigt incitament för att lägga i ytterligare en växel i 

klimatarbetet där trafikutsläppen står i fokus. Vi vill att frågan 

ska vara högprioriterad och genomföras i tätt samarbete med 

trafikkontoret. En viktig faktor är också hur 

vänstermajoriteten tänker sig definiera fossilfritt och stadens 

systemgränser samt huruvida kommunal klimatkompensation 

kommer att medges eller ej.  

 

Internationella samarbeten med andra städer och aktörer i 

Europa är en verksamhet vi välkomnar. Vi utgår från att 

enskilda projekt och program ständigt utvärderas för att 

säkerställa att stadens tid och resurser läggs på relevanta 

aktiviteter som direkt berör Miljö- och hälsoskyddsnämndens 

ansvarsområden, samt konkreta erfarenhetsutbyte som kan ge 

positiva resultat både för Stockholm men också för att kunna 

påverka EU:s regelverk och utveckling framåt. 

 

Alliansen står fast vid vårt mål om att Stockholm ska behålla 

positionen som en världsledande miljöstad. Insatserna för att 

bekämpa luftföroreningar prioriterades särskilt under 

alliansens styre och det är glädjande att vi nu kan se konkreta 

resultat av detta. Mer behöver dock göras för att säkra 

luftkvaliteten i staden på lång sikt. Inte minst behöver 

Stockholm få fler verktyg för att minska 

dubbdäcksanvändning i innerstaden. Ekonomiska incitament 

för minskad användning av dubbdäck är nu färdigutredd och 

ligger på den rödgröna regeringens bord. Vi förstår att 

regeringen inte kommer överens i denna angelägna fråga som 

påverkar stockholmarnas hälsa. Detta gör oss både oroade och 

besvikna, inte minst över det saknade intresse som vi 

upplever från nationell nivå över att ge Stockholm 

nödvändiga verktyg för att bekämpa luftföroreningarna. Vi 

sätter fortfarande vårt hopp till att majoriteten i Stockholm 

kraftfullt markerar mot regeringen i denna brådskande fråga. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i särskilt uttalande från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) och Joar 

Forssell (FP). 
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 § 8 
Dig In - Digital arkivstrategi för Stockholms stad. 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-9897 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förslag från 

ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mervi Mäkinen Andersson 

m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V): 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att delvis godkänna 

kulturnämndens förslag. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att därutöver anföra 

följande: 

 

Vi anser att ambitionen att Stockholm ska ha ett transparant 

informationshanteringssystem som central resurs för 

medborgare, organisationer och näringsliv är god. Det vi 

tycker saknas är dock en grundlig konsekvensutredning 

kopplad till strategin. I strategin hänvisas dock till en 

handlingsplan som förväntas konkretisera det fortsatta arbetet. 

Vi hade dock önskat att kulturnämnden redan i strategin bl.a. 

hade behandlat vilka ekonomiska konsekvenser den kan 

komma att ha för i stadens nämnder. Vi vill även lyfta fram 

det allmänna behovet av att se över samtliga styrdokument 

inom IT-området. För det fall att detta görs, anser vi att den 

aktuella strategin bör kunna ingå i en sådan översyn för att 

anpassas till övriga IT-dokument. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att omedelbart 

justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 7 september 2015. I 

tjänsteutlåtandet föreslås att nämnden beslutar: 

 

Avstyrka kulturnämndens förslag och föreslå att 

kommunstyrelsen ger kulturnämnden i uppdrag att omarbeta 

förslaget.  

 

Justera paragrafen omedelbart. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mervi Mäkinen 

Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V) föreslår (se 

beslutet). 
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2) Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. 

(M) föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 

 

3) Joar Forssell (FP) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande: 

 

1 Att delvis bifalla kontorets förslag till beslut. 

2 Att därutöver anföra: 

 

Stockholms stads verksamheter ska ha Sveriges mest 

transparenta informationshantering. Stadens sätt att hantera 

och bevara digital information ska främja medborgarnas 

insyn, näringslivets behov, och möjlighet till innovation, och 

säkerställa öppenhet idag och i framtiden. Att ta fram en 

digital arkivstrategi som tjänar verksamheternas behov och 

bidrar till en högkvalitativ och tillgänglig 

informationshantering är en del i den ambitionen.  

 

Miljöförvaltningen har lagt fram flera mycket värdefulla 

synpunkter i sitt tjänsteutlåtande. Dessa bör inarbetas i den 

digitala arkivstrategin. Det interna remissväsendet i staden är 

till just för att utveckla och förbättra förslag. Vi anser dock att 

det olyckligt att förvaltningen föreslår ett beslut om att 

avstyrka förslaget vilket kan tolkas som ett ställningstagande 

till att inte gå vidare med att utarbeta och anta en 

digitalarkivstrateg.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från Katarina Luhr m.fl. 

(MP), Mervi Mäkinen Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius 

(V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M) 

reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag. 

 

Joar Forssell (FP) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i förslag till beslut från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M). 
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 § 9 
Innovationsstrategi för Stockholms stad 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-9774 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förslag från 

ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mervi Mäkinen Andersson 

m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V): 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att förslag till 

innovationsstrategi för Stockholms stad godkänns. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att därutöver anföra 

följande: 

 

För att Stockholmsregionen ska kunna bli världens mest 

innovationsdrivna ekonomi år 2025, behöver alla kommuner 

se över vad de kan göra för att bidra till denna måluppfyllelse. 

Den strategi som stadledningskontoret har tagit fram är en bra 

början. Strategin skulle dock kunna bli något tydligare på 

följande punkter. 

 

Vem förväntas arbeta med innovationer? 

Vi anser att det är viktigt att Stockholms stad är en attraktiv 

arbetsplats genom att vara lyhörd mot förbättringsförslag och 

nya idéer som stadens anställda kommer med. Förslagen 

måste dock tas omhand på ett sätt som gör att de anställdas 

innovationskraft underhålls. Hur detta ska fungera framgår 

inte tydligt av strategin. 

 

Hur ska arbetet bedrivas? 

Innovation handlar om att skapa något nytt alternativt att 

förbättra en redan befintlig lösning. Innovation behöver 

emellertid inte handla om att ta fram en ny teknik eller ny 

produkt utan kan även handla om att ändra arbetssätt, d.v.s. 

innovation i processer. Hur vi bör arbeta med innovation 

bestäms av vad det är för typ av innovation som avses. I de 

fall vi vill att staden ska användas som testbädd för ny teknik 

så kanske det bör övervägas om resurser för att samordna det 

arbetet behöver tillföras. Vad gäller det senare – d.v.s. 

innovation vad gäller nya arbetssätt – är det snarare viktigt att 

de idéer som framkommer tas om hand. 

 

Vad kan staden själv göra i egen regi respektive i förhållande 

till externa parter? 

Det är här viktigt att ta ställning till om staden får göra det i 

egen regi och om staden bör göra det. I de fall då staden inte 

bör göra det i egen regi är det viktigt att arbeta med lagen om 
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offentlig upphandling. Vi ser här ett behov av 

kompetensutveckling och en vilja att våga testa gränserna för 

vilka krav som kan ställas i ett upphandlingsförfarande. Ett 

sätt att komma vidare i denna fråga kan vara att öka dialogen 

mellan kommun och näringsliv vid sidan av ett 

upphandlingsförfarande.  

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att omedelbart 

justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 8 september 2015. I 

tjänsteutlåtandet föreslås att nämnden beslutar: 

 

Avstyrka förslag till innovationsstrategi för Stockholms stad 

och i övrigt godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen. 

 

Justera paragrafen omedelbart. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mervi Mäkinen 

Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V) föreslår (se 

beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. 

(M) föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 

 

3) Joar Forssell (FP) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande: 

 

1 Att delvis bifalla kontorets förslag till beslut. 

2 Att därutöver anföra. 

 

Vi välkomnar att staden nu tar fram en innovationsstrategi. Vi 

håller också med om mycket av den problembeskrivning som 

ges i strategin kring de hinder som gör att innovation i 

alldeles för liten utsträckning är en naturlig del av hur 

Stockholms stad som organisation arbetar dagligdags. Även 

de delområden som strategin pekar ut uppfattar vi som i 

huvudsak relevanta. 

 

Vi tycker dock att strategin måste bli betydligt mer konkret 

innan den på allvar kan tjäna som vägledning för ett bättre 

innovationsarbete. En sådan konkretisering är nödvändig för 

att kunna utmana invanda arbetssätt och göra saker 
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annorlunda. Aktivt ledarskap behövs, precis som strategin 

skriver, för att uppmuntra medarbetarna att arbeta med 

innovation, men det behövs också nya institutioner, 

finansieringslösningar och miljöer som driver fram 

innovation. 

 

Med tanke på hur omfattande stadens upphandlingar är, och 

hur lågt förmågan att använda upphandling för att främja 

innovativa lösningar skattas i dagsläget, måste arbetet med att 

främja innovationsdrivande upphandlingar ges högsta 

prioritet. Genom att lämna utrymme för utveckling av teknik 

och arbetssätt under avtalsperioden skapas nya möjligheter 

för tillväxt och innovationskraft hos de företag som har staden 

som kund. Vi hyser ingen större tilltro till majoritetens 

beredskap att se upphandlingar som ett instrument för 

innovation och tillväxt. 

 

Slutligen anser vi att alla förvaltningar och bolag inom staden 

bör ges i uppdrag att aktivt identifiera och undanröja hinder 

för företagande, utveckling och innovation. Detta ska vara en 

del av kärnuppdraget och integreras i det löpande arbetet.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från Katarina Luhr m.fl. 

(MP), Mervi Mäkinen Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius 

(V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M) 

reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag. 

 

Joar Forssell (FP) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Jonas Naddebo (C) 

och Lars Jilmstad m.fl. (M) enligt följande: 

 

Vi anser att innovationer har en viktig roll att fylla både i 

förhållande till att utveckla den befintliga verksamheten och 

för att bygga en stark och konkurrenskraftig region. Vi vill att 

nyskapande tankar och idéer ska kunna frodas och utvecklas i 

Stockholms stad i syfte att i förlängningen erbjuda 

medborgarna bättre verksamheter genom t ex 

innovationsupphandlingar där smarta lösningar ska 

prioriteras. I det arbetet är det också viktigt att staden vågar 

satsa på dessa frågor vilket inkluderar såväl centralt stöd till 

nämnderna och medarbetarna som att avsätta tillräckliga 
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resurser i form av tid och pengar. 

 

Ambitionerna i det ärende som nu ligger för beslut är i 

grunden bra, men vi instämmer i kontorets synpunkter om att 

den remitterade strategin är så oprecis att den inte kan anses 

utgöra ett strategidokument. Vi efterlyser ett tydligt syfte med 

strategin samt tydligare definitioner och avgränsningar kring 

hur stadens innovationsarbete konkret ska bedrivas. 

 

Strategin saknar även tydliga mål och indikatorer liksom en 

plan för hur arbetet ska följas upp vid sidan av budget. Vi 

anser att frågan om innovationer och 

innovationsupphandlingar är för viktiga för att bara reduceras 

till fina ord och formuleringar.  För att detta dokument ska bli 

en effektiv strategi så efterlyser vi konkreta målformuleringar 

och indikatorer, en tidsplan för implementeringsarbetet samt 

en konkret plan för hur detta arbete ska följas upp. 

 

Vi saknar även resonemang om på vilket sätt staden centralt 

kommer att stötta upp nämnder och medarbetare i syfte att 

öka deras kompetens vad gäller t ex 

innovationsupphandlingar.  Vidare kan det också finnas 

anledning att fundera över huruvida staden ska inrätta centrala 

stödfunktioner för innovationsarbetet eller om det bör finnas 

forum för nätverkande och erfarenhetsutbyte mellan 

nämnderna. Idag ligger vissa nämnder längre fram än andra 

när det gäller innovationer, detta bör staden dra nytta av inom 

hela organisationen. 

 

Vi tycker att den strategi och den rapport som ligger till grund 

för beslutet är bra som underlag för en kommande 

innovationsstrategi men inte tillräckligt för beslut i 

kommunfullmäktige. Vi vill därför uppmana 

kommunstyrelsen att omarbeta och vidareutveckla 

innovationsstrategin utifrån de ovan anförda synpunkterna. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i förvaltningens förslag och särskilt 

uttalande från vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars 

Jilmstad m.fl. (M). 
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 § 10 
Överklagande av föreläggande att utreda isolering och 
diffusionsspärr för bostad på Rörstrandsgatan 8, 
Stockholms kommun 
Yttrande till mark- och miljödomstolen i mål M 2174-15 
Dnr 2013-005659 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att yrka att mark- 

och miljödomstolen avslår överklagandet och fastställer 

miljö- och hälsoskyddsnämndens beslut. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att åberopa 

förvaltningens tjänsteutlåtande som stöd för nämndens talan. 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att uppdra åt 

förvaltningschefen att företräda nämnden i ärendet. 

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 1 september 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 11 
Yttrande till Länsstyrelsen angående överklagande av 
timavgift enligt miljöbalken, Skogsbergskroken 20-22, 
Hässelby Villastad 36:1 
Dnr 2013-11367 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att yrka att 

länsstyrelsen avslår överklagandet. 



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2015-09-22 
 

 Sida 13 (22) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna och 

åberopa förvaltningens tjänsteutlåtande som miljö- och 

hälsoskyddsnämndens yttrande i ärende 5051-1579-2014.  

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att uppdra åt 

förvaltningschefen att företräda nämnden i ärendet. 

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 7 september 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 12 
Förslag att införa åldersgräns för användning av 
kosmetiska solarier m.m. 
Remiss från Miljö- och energidepartementet 
Dnr 2015-009960 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att i huvudsak 

tillstyrka förslagen i promemorian med de synpunkter som 

anges i förvaltningens tjänsteutlåtande. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 7 september 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mervi Mäkinen 

Andersson m.fl. (S), Rikard Warlenius (V), vice ordföranden 
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Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M) föreslår (se 

beslutet) 

 

2) Joar Forssell (FP) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande: 

 

1 Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 

2 Att i huvudsak avstyrka förslagen i promemorian. 

3 Att därutöver anföra: 

 

Varje dag hindras entreprenörer, kreatörer och vanligt folk 

från att eftersträva sina drömmar och preferenser. Politiker 

och byrokrater väljer i välviljans namn att beskära den 

enskildes frihet, mer och mer för var dag som går. 

Konsekvensen blir ett torftigt samhälle där valen fattas åt oss 

och att utvecklingen stannar av.  

 

Folkpartiet anser att vi som politiker och vi som samhälle inte 

ska beskära människors frihet varje gång det föreligger någon 

form av fara. Särskilt inte i frågor där människor på sin höjd 

enbart skadar sig själv genom sina beslut. I frågan om solarier 

har vi redan reglerat så att god information om risker med 

mera ska synas på solarierna. Alla kunder har alltså varje 

möjlighet att själv fatta ett informerat val om de risker som 

föreligger i förhållande till de fördelar man anser solandet ger. 

 

Detta förslag, om att införa ett förbud att yrkesmässigt upplåta 

kosmetiskt solarium till en person som inte fyllt 18 år, hotar 

ett stort antal små entreprenörer. För att genomföra den 

efterfrågade ålderskontrollen måste samtliga solarier 

bemannas under hela sin öppettid.  

 

Lagskärpningen som nu står för dörren hotar alla solarier i 

hela landet, personalkostnaderna riskerar att rusa iväg om 

varje kund måste visa legitimation.  I Lund beräknas samma 

regeländring kosta upp emot 750 000 kronor per år och 

solarium, i Stockholm har majoriteten missat att presentera en 

sådan uträkning. I en tid då arbetslösheten är ett av våra 

största orosmoln och Sveriges småföretagare kämpar för att 

överleva måste vi göra liberalare avvägningar.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från Katarina Luhr m.fl. 

(MP), Mervi Mäkinen Andersson m.fl. (S), Rikard Warlenius (V), 

vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M). 
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Reservation 

Joar Forssell (FP) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 

 

 § 13 
Erfarenheter av stadens arbete med publik 
laddinfrastruktur för eldrivna fordon under år 2014 – 
2015. Lägesrapport 
Dnr 2013-8217 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förvaltningarnas 

gemensamma förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

förvaltningarnas redovisning som grund för planering och 

fortsatt arbete under 2015-2016. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens och trafikkontorets gemensamma 

tjänsteutlåtande från den 25 augusti 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mervi Mäkinen 

Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V) föreslår (se 

beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) 

och Joar Forssell (FP) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande: 

 

1 Att delvis godkänna kontorets förslag till beslut. 

2 Att därutöver anföra: 

 

Lägesrapporten ger en bra bild över vad som bör göras för att 

skruva upp tempot i utbyggnaden av Stockholms 

laddinfrastruktur för elfordon. Förvaltningens bedömning 

gällande att tänka parkering vid normalladdning och tankning 

vid snabbladdning är rimlig.  

 

Vi delar dock inte den delvis insnävade principen om att all 

laddning i första hand ska ske på kvartersmark där gatumark 

bara blir undantagsfall. Att fastslå denna princip i nuläget 

vore olyckligt då vi just nu avvaktar utvärderingar av befintlig 

och planerad laddinfrastruktur. I en kommande långsiktig 

planering för laddinfrastrukturen vill vi förutsättningslöst 
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väga nyttan av laddstationer på olika platser inklusive 

gatumark. Inte binda oss till att i detta tidiga skede döma ut 

den ena eller andre uppställningsplatsen. Den laddstolpe som 

i dagsläget finns på gatumark i Hammarby sjöstad visar att 

gatumarksplats kan fungera med rätt förutsättningar. Vi delar 

trafikkontorets uppfattning att den ska finnas kvar.  

 

Alliansen välkomnar miljöförvaltningens uppfattning om 

vikten av bevakning av marknadsutvecklingen genom externa 

kontakter som energibolag, parkeringsoperatörer, 

fastighetsbolag m.fl. För Stockholms stad är erfarenhetsutbyte 

och samarbete inom Stockholms län särskilt angeläget. I 

övrigt önskar vi påpeka det som tidigare inventeringar av 

laddinfrastruktur har konstaterat. Dels behovet av bättre 

underhåll, dels att skyltningen i många vissa fall kan 

förbättras, dels att förtydliga informationen om hur man får 

tillgång till och kan låsa upp laddplatsen. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från Katarina Luhr m.fl. 

(MP), Mervi Mäkinen Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius 

(V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) och 

Joar Forssell (FP) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i förslag till beslut från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) och Joar 

Forssell (FP). 

 

 

 § 14 
Trafikverkets Framkomlighetsprogram för Storstockholm 
och Funktionellt prioriterat vägnät för Stockholms län. 
Svar på två remisser från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-7074, 2015-8409 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förvaltningarnas 

gemensamma förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att som svar på 

remisserna ”Framkomlighetsprogram för Storstockholm” och 

”Funktionellt prioriterat vägnät” hänvisa till vad som sägs i 

förvaltningarnas gemensamma tjänsteutlåtande. 
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2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens, exploateringskontorets, 

stadsbyggnadskontorets och trafikkontorets gemensamma 

tjänsteutlåtande från den 26 maj 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 15 
Kartläggning av beräkningsmodeller för att visa 
Stockholmarnas faktiska klimatpåverkan samt 
Energianvändning och LCA-beräkning i bygg-processen 
Dnr 2015-6509 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förslag från 

ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mervi Mäkinen Andersson 

m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V): 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att delvis godkänna 

rapporten ”Kartläggning av beräkningsmodeller för att visa 

stockholmarnas faktiska klimatpåverkan”. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

rapporten ”Energianvändning och LCA-beräkningar i 

byggprocessen”. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att därutöver anföra 

följande: 

 

Vad gäller rapporten ”Kartläggning av beräkningsmodeller 

för att visa stockholmarnas faktiska klimatpåverkan” anser vi 

att arbetet med att ta fram en beräkningsmodell 

stockholmarnas klimatutsläpp ur ett konsumtionsperspektiv 

ska fortsätta. Detta kan exempelvis göras inom ramen för 

samarbete med Göteborgs stad, som har avsatt resurser för att 
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ta fram en beräkningsmodell, men nu behöver ökade resurser 

för att gå vidare i arbetet. Modellen är viktig för att 

förvaltningen i framtiden ska kunna inkludera utsläpp från 

bl.a. utlandsresor i sin kommunikation med allmänheten om 

ton CO2-utsläpp per invånare. 

 

Vad gäller rapporten ”Energianvändning och LCA-

beräkningar i byggprocessen” anser vi att arbetet med att 

utveckla modellen ska fortsätta i berörda nämnder. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 9 september 2015. I 

tjänsteutlåtandet föreslås att nämnden beslutar: 

 

1 Godkänna rapporten ”Kartläggning av beräkningsmodeller 

för att visa stockholmarnas faktiska klimatpåverkan”. 

 

2 Godkänna rapporten ”Energianvändning och LCA-

beräkningar i byggprocessen”. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mervi Mäkinen 

Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V) föreslår (se 

beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) 

och Joar Forssell (FP) föreslår att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från Katarina Luhr m.fl. 

(MP), Mervi Mäkinen Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius 

(V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) och 

Joar Forssell (FP) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

förvaltningens förslag. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i förslag till beslut från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) och Joar 

Forssell (FP). 
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 § 16 
Remiss av betänkande En ny regional planering – ökad 
samordning och bättre bostadsförsörjning (SOU 2015:59) 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-13199 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att omedelbart 

justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 31 augusti 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mervi Mäkinen 

Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V) föreslår (se 

beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) 

och Joar Forssell (FP) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande: 

 

1 Att delvis godkänna kontorets förslag till beslut. 

2 Att därutöver anföra: 

 

Alliansen, liksom miljöförvaltningen, konstaterar att 

förslagen i SOU 2015:59 inte kommer att innebära några 

direkta förändringar inom miljö- och hälsoskyddsnämndens 

ansvarsområde. Dock vill vi understryka vikten av att 

frågorna kring regional planering fortsätter att belysas, både i 

Stockholms län och på nationell nivå. Syftet med aktuell 

utredning, tillsatt av alliansregeringen 2013, var att titta på en 

ökad samordning mellan olika planeringsnivåer för att klara 

bostadsförsörjningsbehov och en hållbar utveckling. Vi delar 

den problembild som utredningens tre huvudförslag vilar på 

och konstaterar samtidigt att utredningen har följt direktiven 

och haft respekt för det kommunala självstyret. I enlighet med 

utredningens förslag vidhåller vi att Stockholms stad även i 

fortsättningen ska ansvara för planläggning av mark- och 

vattenområden samt ansvara för bostadsförsörjningsbehovet.  
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Vi bör dock även ta hänsyn till en förändrad verklighet som 

skett under de senaste decennierna där Stockholm utgör en 

regional tillväxtmotor för hela landet. Förutsättningarna för 

fysisk planering har förändrats när bostadsmarknaden liksom 

arbetsmarknaden inte längre är begränsad till den egna 

kommunen utan sträcker sig över ett större område. De 

bostadsutmaningar som tornar upp sig i Stockholms län 

genom en förväntad befolkningsökning kommer inte att 

minska i framtiden. Bostadsansvaret måste delas av flera 

kommuner i länet och för detta kommer en kraftfullare 

samordning sannolikt att krävas. En fungerande regional 

planeringshorisont eller ökad samordning kan därtill skapa 

samhällsekonomiska värden och långsiktiga 

kostnadsbesparingar för kommuner. Stockholms stad bör i 

högre grad verka för att sådan samordning mellan länets 

kommuner kommer till stånd. 

 

Utredningens förslag angående regional fysisk planering 

bedöms överlag ha små konsekvenser på Stockholms län. Den 

stora skillnaden gäller bostadsförsörjningsuppgiften, där 

ansvaret för vissa frågor skulle flyttas från länsstyrelsen till 

landstinget. Vi är liksom miljöförvaltningen skeptiska till 

denna överflytt. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från Katarina Luhr m.fl. 

(MP), Mervi Mäkinen Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius 

(V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) och 

Joar Forssell (FP) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), 

Mervi Mäkinen Andersson m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V) 

enligt följande: 

 

Under våren 2015 presenterade länsstyrelsen i Stockholms län 

ett förslag på strategi hur regionen bör arbeta för att nå 

miljömålet ett rikt växt- och djurliv. Strategin består av sex 

åtgärdsområden; Grön infrastruktur och markens historia, 

Ekosystemtjänster, Odlingslandskap och jordbruk, Skogar 

och skogsbruk, Vatten, övergödning och skadliga ämnen samt 

Natur för folkhälsa och friluftsliv. Kommunstyrelsens 

samlade svar på remissen var positiv, dock med några 

anmärkningar (se KS 2015-04-15 § 6, pm 2015:55 för vidare 
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information).  

 

I den nu aktuella remissen lämnas förslag på   

 

 Krav på ökad samordning mellan ett antal utpekade plane-

ringsslag (regional planering för transportinfrastruktur, 

tillväxt och kollektivtrafik samt kommunernas planering 

för bostadsförsörjning) 

 En regional fysisk planering 

 En nationell strategi för fysisk planering och 

bostadsförsörjning 

 

I detta sammanhang vill vi lyfta fram behovet och vikten av 

att olika typer av strategidokument, så långt det är möjligt, 

vävs samman. Mer specifikt bör regeringen överväga att 

omarbeta förslaget så att det regionala fysiska programmet 

ska beakta och förhålla sig till länsstyrelsens uppgift att 

samordna det regionala arbetet med miljökvalitetsmålen. För 

Stockholm bör t.ex. den ovan nämnda strategin som 

länsstyrelsen tagit fram arbetas in det regionala fysiska 

programmet. Detta inte minst för att på ett tydligare sätt 

framhålla de avvägningar som behöver göras mellan olika och 

fullt legitima intressen. Det regionala programmets främsta 

uppgift bör enligt vår uppfattning alltså vara att hantera de 

avvägningar som behöver göras på ett så bra sätt som möjligt. 

Detta för att undanröja risken för äventyrad måluppfyllese – 

både vad gäller målen för bostadsförsörjning men också dem 

för ett rikt djur- och växtliv. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i förslag till beslut från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) och Joar 

Forssell (FP). 

 

 

 § 17 
Vägar till ett effektivare miljöarbete – slutbetänkande från 
Miljömyndighetsutredningen SOU 2015:43 
Yttrande till Miljö- och energidepartementet 
Dnr 2015-13973 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

förvaltningens tjänsteutlåtande till Miljö- och 

energidepartementet. 



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2015-09-22 
 

 Sida 22 (22) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 6 september 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 18 
Förvaltningschefens information 
 
Förvaltningschefen Gunnar Söderholm informerar om Nöjd-Kund-

Index, rapport om förvaltningens service under januari-juni 2015. 

Örjan Lönngren informerar om stadens deltagande i Compact of 

Mayors. 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer en fråga om hur 

anklagelserna mot Volkswagen om avgasfusk påverkar Stockholm? 

Förvaltningschefen Gunnar Söderholm ber att få återkomma vid ett 

kommande sammanträde. 

 

 

Vid protokollet 

 

 

 

Lena Mittal 

 


